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Ce amintiri aveţi din studenţia de la 
Târgu-Mure�? 

Frumoase, pentru că lucram foarte mult. 
Profesorul meu, Constantin Codrescu, o 
personalitate complexă, o natură sensi
bilă, profundă, fin cunoscător al psiholo
giei umane, mi-a insuflat dorinţa de a 
face şi credinţa în ceea ce fac. in această 
perioadă, începând cu anul III de studiu, 
am colaborat cu Teatrul National din 
Tărgu-Mureş, apropiindu-mă 

·
mai mult 

de procesul de creaţie. in acei frumoşi ani 

de studenţie am parcurs diverse zone ale 
universului specific - tragedia antică, 
commedia dell'arte, teatrul shakespeari
an, teatrul realist, teatrul poetic. 

Dar despre scurta perioadă de la Satu 
Mare �i despre colegii de acolo? 

Pentru mine, perioada de la Satu Mare se 
rezumă la realizarea a două roluri şi a 
unui recital, o perioadă marcată, însă, şi 
de bucuria întâlnirii cu regizoarea Szab6 
Agnes, care a terminat la clasa Cătălinei 
Buzoianu. Aici am lucrat la spectacolul, în 
premieră pe ţară, Amphytrion de Peter 
Hacks - rolul Jupiter. Perioada Satu Mare 
este cea a unui început de drum. 

Care au fost rolurile mai importante 
interpretate la Târgu-Mureş, Satu Mare, 
Cluj (regizorii, partenerii de scenă ... )? 

La "şcoala" din Târgu-Mureş am jucat 
Treplev din Pescăruşul de Cehov, în regia 
lui Kincses Elemer, rol cu care mi-am dat 
şi examenul de diplomă; Jimmy Porter 
din Priveşte înapoi cu mânie de John 
Osborne, Tipătescu din O scrisoare pier
dută de Caragiale, cele două personaje, 
Anciughin şi Kamaev, din Anecdote 
provinciale de Vampilov. Imi amintesc 
cu drag de Amphytrion, pentru că eram 
o trupă de tineri; a fost ca o continuare a 
stării de studenţie. Am mai jucat într-o 
piesă de Constantin Cubleşan, Camera 
de hotel, personajul Bobby, alături de 
Camelia Maxim şi Radu Amzulescu de la 
Odeon. Debutul meu pe scenă a avut loc, 
de fapt, când eram în anul IV; am fost 
chemat la Cluj să joc Christopher 
Flanders din Trenul cu lapte nu mai 
opreşte aici de Tennessee Williams, un 
text superb, în premieră pe ţară, în regia 
unei mari regizoare - după părerea. mea, 
şi nu numai - Kov;ks lldik6, care era, de 
fapt, o regizoare de teatru de păpuşi. Au 
urmat foarte multe roluri dragi mie: Casio 
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din Othello, El din Nu sunt Turnul Eiffe l 
de Ecaterina Oproiu, Abram din Roata cu 
patru colţuri a lu i  Kataev, Vitek din 
Melodie varşoviană de Leonid Zorin. A 
fost o perioadă foarte plăcută, când am 
lucrat cu regizori importanţi: Victor 
Tudor Popa, Andrei Mihalache; am jucat 
cu Catrinel Dumitrescu în vreo patru 
spectacole şi, tot atunci, Mihai Măniuţiu 
mi-a încredinţat un rol principal impor
tant în Omul cu mârţoaga a lui George 
Ciprian (personaju l  Nichita), unde am 
jucat alături de Miriam Cuibus, Anton 
Tauf, Gelu Bogdan lvaşcu, Melania Ursu şi 
alţi actori importanţi. Vreau să precizez 
că, în Trenul cu lapte ... , am avut-o par
teneră pe Silvia Ghelan, cu care m-am 
înţeles foarte bine din prima clipă şi până 
astăzi. Am colaborat cu Sorana Coroamă 
Stanca, în două spectacole foarte ten
tante: într-un rol de teatru poetic, scris 
chiar de Sorana Coroamă - Seară de 
dans - şi în Cafeneaua lui Goldoni. Cam 
asta îmi aduc aminte din acea perioadă. 

Aţi putea să ne spuneţi ceva despre 
viaţa dumneavoastră de familie? 

Am avut o viaţă de familie normală; eram 
căsătorit, pe atunci, cu actriţa Melania 
Ursu şi totul a fost frumos până la un 
moment dat, apoi n-a mai fost atât de 
frumos şi am hotărît, prieteneşte, să ne 
despărţim. Avem un copil împreună -
Alexandru -, de care am avut grijă din 
clipa în care s-a născut şi până în ziua de 
azi, şi voi avea grijă atâta timp cât voi trăi. 
E suportul meu moral şi cel mai bun lucru 
pe care l-am făcut până acum. Restul 
putea să nu fie. 

Cum a fost contactul cu pedagogia? 

S-a produs acum aproape zece ani ,  
a lături de colegul  meu de la C l uj ,  
Anton Tauf. Am fost asistent la clasa 
condusă de el - un lucru pe care l-am 
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acceptat cu sufletul deschis şi cu mu ltă 
încredere că l ucruri le vor merge bine. 
Au mers bine până într-o zi, apoi şi 
această experienţă a eşuat, cumva. Aşa 
e viaţa, nu poţi să le a i  pe toate. Clasa a 
fost preluată de doamna Sorana 
Coroamă Stanca. Lucram ca asistent 
alături de Mi riam Cuibus, şi cred că 
prima promoţie, sau cei care au ieşit 
din şcoală ca fi ind prima promoţie, au  
dovedit, acolo unde lucrează, faptul că 
sunt bine pregătiţi. Asta spune mai 
mult decât orice şi ,  când vezi că 
oameni i cu care ai  avut de-a face dau 
.,primi i  muguri", au realizări profesio
nale, nu poţi să fii decât fericit. 
Contactul cu pedagogia este impor
tant pentru mine, pentru că am posi
bi l itatea de a lucra cu tineri care, chiar 
şi atunci când greşesc - sau fac ceva 
care nu e bine şi nu are legătură cu 
conditia de student-actor -, o fac cu 
candoare. Dacă aş putea să-i determin 
să-şi păstreze puritatea, 
tinereţea, pofta de viaţă 
si de lucru cât mai mult 
t imp, atunci cred că le-ar 
fi iertate şi greşeli le. Dar 
asta nu decid eu, este o 
forţă deasupra, pentru că 
nu în fiecare zi pogoară 
Dumnezeu asupra noas
tră. E un fel de şcoală şi 
pentru mine, pentru că 
mă ţ ine în formă. Poate, 
dacă n-aş fi pedagog, n
ar trebui să gândesc atât 
de mult. Mă consider un 
actor instinctua l ,  ma i  
mult  decăt unu l  care 
găndeşte foarte mu lt. 
Pedagogia mă ajută pen
tru că, atunci când dau 
indicaţi i ,  mă pun în 
pielea acelu i  om tocmai 
ca să nu încerce să mă 
copieze pe mine sau să 
i ntre într-o relaţie sau 
într-o situaţie scenică aşa 
cum aş face-o eu. Recu
nosc că sunt un pic ego
ist, pentru că fac acest 
efort şi spre binele meu. 
Cred că sunt foarte puţini 
oameni care pot să facă 
pedagogie şi, pentru că 
mi s-a confirmat până 
acum că am oarece calităti, cred că e 
de datoria mea să-i ajut pe aceşti fraţi 
mai mici . Cred că pedagogia de teatru 
nu se poate face de pe poziţii de forţă, 
ci numai într-o stare de graţie, ca într
o fami l ie foarte unită, unde oamenii se 
respectă, se iubesc şi, bineînţeles, mai 
şi greşesc. 

De ce aţi plecat, după atâţia ani, la 
Bucureşti? 

Fiecare actor îşi doreşte să ajungă unde
va. Niciodată nu te poţi opri. E un drum 
care are un singur sfârşit: moartea fizică. 
Ca orice actor, sper la mai mult, la noi 
întâlniri, care să mă schimbe. Asa că am 
decis, deşi trecut de 40 de ani, s� merg la 
Bucuresti, fiind chemat (nu am cersit eu 
să merg ). Am fost primit foarte bine, am 
reuşit ca, într-un an şi jumătate, să inter-

pretez cinci roluri principale, care m-au 
făcut să mă simt "important". Am întâlnit 
oameni minunaţi, parteneri extraordi
nari, de la care am învătat foarte mult, 
pentru că meseria asta nic iodată n-o ştii ... 
Nu există lecţii de viaţă scrise, nu există 
nici lecţii de teatru scrise. Există nişte 
tratate despre ce înseamnă viaţa, precum 
şi nişte cursuri de arta actorului . Foarte 
greu de aplicat; ele cuprind nişte noţiuni 
generale, formează ceva rotund, dar 
când intri pe acel tărâm mişcător, începi 
să pluteşti, ca într-o stare de impondera
bilitate. E ca un ideal pe care vrei să-I atingi 
şi e mai bine să nu reuşeşti, pentru că te-ai 
putea prăbuşi. 

Implinirile v-au venit mai mult din zona 
profesională sau din cea afectivă? 

Mi-au venit de peste tot. Dumnezeu m-a 
.,cadorisit", mi-a dat un copil superb, pe 
care îl iubesc mult, pe care îl cresc cum 

cred eu că e mai bine, asa că mă simt un 
om împlinit. Reuşite profesionale, iarăşi, 
am avut. Am simţit dragostea publicului, 
mi-au plăcut rolurile pe care le-am făcut, 
n-aş avea de ce să fiu nemulţumit; poate, 
doar puţin obosit. Meseria asta nu e o 
luptă cu ceva din afara ta, ci doar o luptă 
cu tine însuţi. Intotdeauna vei câştiga 
războaie dacă tu vei fi propriul tău 
duşman. Niciodată să nu fii mulţumit cu 
ceva .,călduţ", cu ceva ce faci .,la prima 
mână"; să te iei la întrecere cu tine, nu cu 
alţii. 

Debutul în film l-aţi aşteptat . . .  1 5  ani! 

Se stie cum se fac filme în România, mai 
ales după 1 989. Bineînţeles, ca orice 
actor, îmi doream să fac şi film, şi televi
ziune, pentru că e important să te poţi 
exprima şi altfel. A venit un rol principal 

în .,Crai i  de Curtea Veche", am văzut cum 
e să faci film şi am avut marele noroc să 
lucrez cu Mircea Veroiu. Romanul e una 
dintre cele mai frumoase cărti care s-au 
scris vreodată în literatura română, şi nu 
numai. 

In ce zodie sunteţi, ce temperament şi 
ce preferinţe aveţi? 

După zodiacul chinezesc, Şarpe. Cred 
că mi se potriveşte bine. După cel euro
pean, Fecioară, cu ascendent în Scor
pion, deci, iarăşi e bine. Sunt un tip 
coleric, uneori isteric; cert e că nu sunt 
calm. Îmi place ce fac acum: televi
ziune, radio, îmi place să fiu pedagog, 
amant, fiu, tată. Imi plac cărţile bune, le 
iau de la bibl iotecă, pentru că la l ibrărie 
sunt prea scumpe, văd şi filme, dacă 
am bani îmi place să merg şi la dis
cotecă, şi la restaurant, cu condiţia să 
fie toate de bună ca l itate. 

Aţi avut sau aveţi vreo neîmplinire 
majoră? 

Ca oricare om, am avut, bineinteles. E o 
neîmplinire când treci printr-u

'
n divorţ. 

Au fost oameni cu care m-am întâlnit si 
nu m-am,înţeles, nu i-am înţeles nici eu 
pe ei, nici ei pe mine, dar astea sunt 
lucruri fireşti şi aparţin vieţii. Cred că 
pământul ăsta, pe care trăim, nu e Raiul. 
Altfel, nu s-ar mai vorbi de Rai. Dar viata 
ar trebui luată aşa cum e. Şi trebuie să te 
lupţi cu ea. lnsă, în primul rând, cu tine 
însuţi. 

Care credeţi că este cel mai important 
sentiment uman? 

. 
Iubirea. Pentru că ea dă sens vieţii. 

Ioana Florea 
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